
10. januar 2006 VM 2006/XX 

 

 

I medfør af § 36 stk. 2 i Landstingets Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Landsstyret: 
 

Spørgsmål til Landsstyret: Om indhandlingspligten 

(Landstingsmedlem Marie Fleischer, Demokraterne) 

 

 

Begrundelse: 

I Landstingslov nr. 18 af 31. oktober 1996 om fiskeri fastslås det i ” § 22. at Landsstyret i 

forbindelse med udstedelse af licenser er bemyndiget til at kræve at en bestemt del af fangsten 

indhandles til et eller flere navngivne produktionsanlæg i Grønland”.  

 

Jeg opfatter denne bestemmelse som de daværende lovgiveres forsøg på at afveje forskellige 

hensyn, herunder at sikre det grønlandske samfund en afledet økonomisk effekt fra det havgående 

rejefiskeri qua de arbejdspladser som indhandlingspligten forventeligt ville genere. Landstingslov 

om fiskeri har nu efterhånden med diverse justeringer være i funktion i næsten i 10 år. Jeg finder det 

derfor relevant at rejse følgende nedenstående spørgsmål om indhandlingspligten for at få en status. 

 

A. Hvilken procentsats af fangsten andrager indhandlingspligten i 2005? Har denne procentsats 

været fast igennem årene fra lovens vedtagelse? Spørgeren vil frabedes sig et nej elle ja svar på det 

sidste spørgsmål. Men ønsker det beskrevet såfremt denne procentsats har fluktueret igennem årene

  

B. Landede alle de havgående rejetrawlere den foreskrevne mængder rejer vis-a-vis deres årskvote 

til et produktionsanlæg som deres indhandlingspligt foreskrev fra 2000 til og med 2004 jvf. det 

havgående flådekomponents kvoter i ovennævnte periode?  

 

B.1 Hvor mange produktionsanlæg i Grønland forarbejder rejer landet fra havgående rejetrawlere? 

var og er der i Grønland fra 2000 til og med 2004 den fornødne produktionskapacitet til at 

forarbejde de rejer som de havgående rejetrawlere var forpligtet til at lande i ovennævnte 

tidsperiode? Spørgeren ønsker en uddybet besvarelse i skemaform hvor produktionskapaciteten 

anføres pr. år og sammenstilles med mængden af landingspligtige rejer.   

 

B.2 Såfremt det måtte være tilfældet, at et eller flere havgående rejetrawlere ikke opfylder  

indhandlingspligten ønskes følgende oplyst. Hvor store mængder det sig drejer om, dette jævnført 

med det enkelte selskabs/fartøjets kvote(r) anført i skemaform med oplysning om årskvote 

sammenholdt med indhandlede mængde fra 2000 til og med 2004. Tillige ønskes det i samme 

skema angivet hvilke mængder, der skulle have været landet.  

 

C. Har Landsstyret under særlige omstændigheder accepteret, at rederierne ikke fuldbyrder deres 

indhandlingspligt? Såfremt dette skulle være tilfældet ønskes det, at Landsstyret i besvarelsen ligger 

vægt på de økonomiske og beskæftigelsesmæssige fordele, Landsstyret har vurderet det 

grønlandske samfund opnår ved at undlade, at skride ind overfor rederierne i forhold til denne 

forsømmelse? 

 



D. Har det i tidsperioden 2000–2004 forekommet, at Landsstyret meddelt et rederi tilladelse til at 

eksportere rejer, der skulle have været forarbejdet på et produktionsanlæg i Grønland?  

 

 

D.1 Såfremt dette måtte være tilfældet ønskes det oplyst hvor mange tilladelser til eksport af 

indhandlingspligtige rejer, der er udstedt i perioden 2000-2004? Der ønskes ligeledes en opgørelse 

over mængden af eksporterede indhandlingspligtige rejer opgjort pr. rederi 

 

E. Dersom indhandlingspligtige rejer sendes til forarbejdning i udlandet ønskes destinationerne 

oplyst? 

 

F. Er der grønlandske seafood virksomheder, der forarbejder indhandlingspligtige rejer uden for 

Grønland? Hvis ja ønskes det oplyst hvilke rederier/virksomheder, der har sådanne aktiviteter. 

Derudover ønske ligeledes en opgørelse over antallet af de arbejdspladser, der er forbundet med 

aktiviteten?   


